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طمع، )انسان را( به سرچشمه آب وارد مى 
كند و او را تش��نه بازمى گرداند و ضامنى 
اس��ت كه هرگز وف��ا نمى كند و بس��یار 
مى ش��ود كه نوش��نده آب پیش از آنكه 

سیراب شود، گلوگیرش مى گردد. 

»تنگه ابوقريب« شاهكار ماندگار است
   محمد محمدي

بي ترديد »تنگه ابوقريب« را بايد شگفتي س��از سینماي ايران 
در سال آتي به شمار آورد؛ فیلمي كه در جشنواره سي و ششم 
فجر با دريافت هفت س��یمرغ بلورين ثابت كرد هم مي توان از 
منظر و نگاه هنرمندان��ه در رديف بهترين ها جاي گرفت و هم 
راوي روايتي ناب و كم نظیر از يك عملیات مهم و سرنوشت ساز 
در دوران هشت سال دفاع مقدس شد؛ روايتي كه شبیه آن در 
طول دوران دفاع مقدس كم رخ نداده و اين روزها تنها و تنها در 
آرشیو خاطرات با تنگ نظري برخي و عدم پافشاري و حمیت 

هنرمندان دغدغه مند مشمول بايگاني شده اند. 
يك��ي از نق��اط مثب��ت و قابل تأمل »تنگ��ه ابوقري��ب« عدم 
س��طحي نگري در تمام ابعاد آن اس��ت؛ اثري كه حرف هايش 
را در لايه ه��اي آغازين و به اصطلاح گل درش��ت مطرح نكرده 
و به زيبايي تمام و البته حساب ش��ده در ط��ول فیلم به  دور از 
زياده گويي و ش��عارزدگي به مخاطبانش عرض��ه مي كند اما 
يگانگي و كم نظی��ر بودن اين اثر را زماني مي توان به درس��تي 
درك كرد كه در يك مقايسه ساده نسبت به ساير آثار سینماي 
ايران به اين نتیجه مي رسیم كه تا به امروز كمتر از انگشتان يك 
دست هم اثري در حد و توانايي »تنگه ابوقريب« ساخته نشده 
و اين ظرفیت استثنايي، بي هدف و سرگردان در طول سه دهه 

به سادگي تمام رها شده بود. 
در اين مجال تنها به دو نكته عمده و مهم از نقاط و نكات مثبت 
فیلم اشاره مي كنم و ان شاءالله مابقي مزيت ها در موسم اكران 

عمومي به تفصیل بیان خواهد شد. 
يكي از عمده رخدادهاي درست و مناسب در روند تولید »تنگه 
ابوقريب« سیاست در خور تحسین و تمجید سازمان سینمايي 
اوج بود كه براي ساخت چنین اثري با چنین مضموني از هنرمند 
و فیلمس��ازي دعوت به عمل م��ي آورد كه در س��ابقه كاري و 
هنري اش هیچ اثر جنگي يا مرتبط با دفاع مقدس وجود نداشته 
اما نتیجه  كار و آنچه بر پرده سینما در جشنواره سي و ششم ديده 
شد به ضرس قاطع خط بطلاني بر مرزبندي هاي من درآوردي 
كه اين ژانر را محصور و محدود كرده بود كشید؛  مرزبندي ای كه 
مصرانه تأكید داشت تنها هنرمنداني مي توانند اثر هنري در ژانر 
دفاع مقدس تولید كنند كه آثاري از اين نوع و جنس را پیش تر و 
در پرونده كاري ساخته و تولید كرده باشند اما سازمان سینمايي 
اوج به عنوان سرمايه گذار و تولیدكننده فیلم بدون توجه به اين 
خطوط محدودكنن��ده و با س��پردن كار به يك گ��روه كاملًا 
حرفه ا ي، حساب پس داده و با علم و دانش اين خط كشي ها را در 
سینماي ايران حذف كرده و فضا را براي حضور ساير هنرمندان 
علاقه مند در اين ژانر به میزان قابل توجهي وس��عت بخشید؛ 
سیاستي كه نتیجه و محصول آن تولید اثري در تراز بین المللي 
آن هم با جذب مخاطب بالا و معرفي توانايي هاي سینماي ايران 
در مقابل ساير كشورهاي مدعي خواهد شد و دقیقاً به اين دلیل 
است كه بايد دست مريزاد گفت به مديران و مسئولان سازمان 
اوج كه با چنین درايتي نه تنها از كمرنگ شدن استراتژيك ترين 
ژانر سینماي ايران جلوگیري به عمل آوردند بلكه با احیاي آن 
و احیاناً با حضور در عرصه بین المللي آن را پر رنگ تر از گذشته 

مطرح كردند. 
اما ديگر نكته و نقطه قوت »تنگ��ه ابوقريب« گروه بازيگران 

اين اثر است كه به زيبايي و درست ترين حالت ممكن توسط 
بهرام توكلي كارگردان اثر چیدمان شده اند؛ گروهي كه انصافاً 
تصور نبودش��ان و حضور هر عزيز هنرمن��د ديگري به جاي 
آنان باورنكردني و قطعاً غیرقابل تصور مي شد اما كارگردان 
فیلم با چیدمان درست و مناسب چنان عمق و غنايي به اثر 
بخشید كه گويي مخاطبان هیچ كدام را جز در تنگه ابوقريب 
تا به امروز نديده و اين اولین بار اس��ت كه رخ به رخ قهرمانان 
ماندگار گردان عمار شده اند اما در اين میان با احترام به تمامي 
هنرمندان و بازيگران فیلم، حضور جواد عزتي كاملًا درخشان، 
متفاوت و تحسین برانگیز اس��ت؛ بازيگري كه در جشنواره 
سي و شش��م بحق مي توانس��ت يكي از برگزيدگان باشد اما 
عنوان غايب بزرگ مراس��م اختتامیه س��ي و ششمین دوره 
از جش��نواره فیلم فجر را به خود اختص��اص داد؛ هنرمندي 
كه در همین جش��نواره با فیل��م لاتاري نیز ش��ديداً خوش 
درخش��ید و در آن اثر نیز همچون بازي در »تنگه ابوقريب« 
مورد بي مهري قرار گرفت تا جايي كه حتي از حداقل توجه 
يعني نامزدي! در بخش س��یمرغ مكمل نیز بازماند اما آنچه 
مسلم اس��ت درخش��ش بي چون وچراي اين هنرمند است 
كه چه با نقش امدادگر در گردان عم��ار تنگه ابوقريب و چه 
با پس��ر ش��رور و غیرتي مآب لاتاري به همگان ثابت كرد كه 
حضورش در هر اثر نمايشي چه سینما و چه تئاتر يك حضور 
خاص، غیرتكراري و متفاوت خواهد بود؛ پديده بازيگري كه 
اين روزها با نقش آفرين شخصیت »مِل« در نمايش »زنداني 
خیابان دوم« به كارگرداني مه لقا باقري بعُد و وجهه ای  ديگر 
از توانمندي خود را به مخاطبان اين هنر نش��ان داده و اغراق 
نخواهد بود اگر او را پديده  ای ب��راي فیلم ها و تئاترها بنامیم؛ 
هنرمندي كه به  دور از حاش��یه راهش را مي پیمايد و زماني 
كه به سادگي مورد بي مهري در بزرگ ترين و مهم ترين رويداد 
سینمايي كشور كه آرزوي هر هنرمندي است قرار مي گیرد 
به  دور از هرگونه شلوغ كاري سكوت پیشه كرده و با تمركز و 
تلاش بیشتر براي درخشان شدن ساير آثارش گام برمي دارد، 
دقیقاً كاري كه هم اكنون در نماي��ش »زنداني خیابان دوم« 
كرده اس��ت؛ اثري كه قطعاً هنرنمايي ديگري از جواد عزتي 
و ساير همكارانش را بر صحنه تئاتر به نمايش مى گذارد.  در 
مجموع »تنگه ابوقريب« فارغ از اتفاقات جشنواره سي و ششم 
حقیقتاً شگفتي بي چون وچراي سینماي سال آينده به شمار 
خواهد رفت؛ فیلمي كه انصافاً محصول و نتیجه يك سیاست 
درس��ت و مطلوب از طرف مديران و سیاستگذاران سازمان 
سینمايي اوج بوده و بي صبرانه منتظريم در سال هاي آينده 

نیز شاهد خلق اين گونه فیلم ها از سوي آن سازمان باشیم.

    محمدصادق عابديني
معاون برون مرزي صداوس�يما مي گويد براي 
مقابل�ه ب�ا تحريم امري�كا عليه ش�بكه هاي 
برون مرزي، اين ش�بكه ها فعاليت خود را در 
فضای مجازي گسترش مي دهند؛ راهكاري كه 
مدتي پيش از سوي »جوان« مطرح شده بود. 
نزديك ب��ه 50 روز بعد از مصاحب��ه »جوان« با 
معاون اس��بق برون مرزي س��ازمان صداوسیما، 
درب��اره احتمال تحريم ش��بكه هاي برون مرزي 
صداوسیما از سوي امريكا، پیمان جبلي معاون 
فعلي برون مرزي سازمان در مصاحبه اي بر اين 

خبر صحه گذاشت. 
ديگر بحث س��ر اختیار نیس��ت، رفتن به سوي 
فضاي مج��ازي از يك انتخاب ب��ه يك ضرورت 
تبديل شده اس��ت؛ ضرورتي كه مسبب آن يك 

دولت متخاصم خارجي است.
 ترامپ به دنبال تحريم صدا وسيما

 دولت ترامپ در تلاش براي گسترش دامنه فشار ها 
علیه كشورمان، صداوسیما را تحريم مى كند. گفته 
مي شود اين تحريم ها باعث حذف همه يا بخشي 
از ش��بكه هاي ايراني از ماهواره هاس��ت. تحريم 
شبكه هاي برون مرزي صداوسیما موضوع تازه اي 
نیست، پیش از اين محدوديت ها نیز تحريم هايي 
علیه بعضي از ش��بكه هاي ايران��ي فعال در حوزه 
بین الملل اعمال شده بود. به طور مشخص دولت 
سعودي بعد از مداخله نظامي و سركوب انقلاب 
مردم بحري��ن و همچنین حمله به كش��ور يمن، 
سیاس��ت تحري��م را در برابر رس��انه هاي جبهه 
مقاومت در پیش گرفت. قطع فركانس هاي شبكه 
»العالم« اي��ران روي ماهواره ه��اي عربي و حتي 
ايجاد شبكه اي مش��ابه »العالم« كه اخبار دروغ 
منتشر مي كرد، از جمله اين اقدامات بود. در موج 
جديدي كه شبكه هاي برون مرزي صداوسیما را 
تهديد مي كند، اين بار نه دولت هاي عربي مخالف 
جبهه مقاومت بلكه دولت امريكا براي جلوگیري از 
فعالیت شبكه هاي برون مرزي صداوسیما در حال 
تلاش است؛ موضوعي كه واكنش رسانه ملي را در 

پي داشته است. 
 علت تحريم صداوس�يما از زبان معاون 

اسبق سازمان
نزديك ب��ه دو ما پیش وقتي اولی��ن زمزمه هاي 
تحريم صداوس��یما منتش��ر ش��د، »جوان« در 
مصاحبه اي با دكتر حسن اخگري، معاون اسبق 
برون مرزي صداوس��یما اين خبر را تحلیل كرد. 
اخگري درباره علت تحريم شبكه هاي برون مرزي 

صداوسیما به »جوان« گفت: صداوسیما چه در 
بعد داخلي و چه بعد برون مرزي به دلیل پیگیري 
گفتمان انقلاب اسلامي از ويژگي هايي برخوردار 
است كه آن را به رس��انه اي خاص تبديل كرده 
اس��ت، به خصوص در بعد بین المل��ل مواضع و 
رويكردي كه صداوسیما دنبال مي كند به مذاق 
امپراتوري رس��انه اي غرب خوش نیامده است؛ 
اتفاقات��ي مانند قضی��ه فلس��طین، نقش دولت 
استعماري امريكا در كل منطقه و حمايت هايش 
از گروه هاي تكفیري و دولت هاي مرتجع عربي 
مثل عربس��تان يا س��كوتي كه غرب در مقابل 
اتفاقات بحرين و يمن داشته، در حالي كه همیشه 
داعیه دار حقوق بشر بوده است! جمهوري اسلامي 
نقش اساسي در بیداري اسلامي دارد كه از زمان 
پیروزي انقلاب اس��لامي ايران بع��د بین المللي 
پیدا كرده و براي مخاطبانش در سراس��ر جهان 
داراي جذابیت اس��ت براي همین نظام س��لطه 
تلاش مي كن��د از كوچك تري��ن اتفاقاتي كه در 
اي��ران رخ مي دهد به نفع خ��ودش بهره برداري 
كند؛ چی��زي ك��ه در روزهاي اخیر ش��اهد آن 
بوديم و اخبار نادرست زيادي برخلاف ادعاهاي 
رسانه اي غرب مبني بر حرفه اي بودن و صداقت 
داشتن منتشر شد. اين كارشناس و مدير سابق 
رسانه ملي همچنین درباره راه هاي مقابله با اين 
تحريم ها، تأكید كرد: يك��ي از ابزارهايي كه در 
دست صداوسیماست، اس��تفاده از فضاي وب و 
اينترنت اس��ت. اطلاع رساني بر بس��تر اينترنت 
بسیار گسترده بوده و نمي شود با شیوه هاي فعلي 
تحريم ها، آن را محدود كرد، به خصوص اينكه هر 
وقت ش��بكه هاي ايراني تحريم شدند، استقبال 
و اس��تفاده از وب س��ايت هاي آنها بیش��تر شده 
است، مثل سايت هاي »پرس تي وي« و »العالم« 
كه اس��تقبال از آنها زياد ش��د. در يكي از اسناد 
منتشر شده در ويكي لیكس آمده است كه دولت 
عربستان مستقیماً دس��تور داده تا پخش شبكه 

»العالم« از ماهواره هاي عربي حذف ش��ود. اين 
كار شايد براي فضاي ماهواره جواب دهد، اما در 
فعالیت بر بستر وب مشاهده كرديم كه مخاطبان 
شبكه خودش��ان پیام هاي آن را نشر دادند و به 
اشتراك گذاشتند. علاقه مندان به يك رسانه با 

اين كار نمي گذارند صداي آن خاموش شود. 
 توصيه برای تمركز روی فضای مجازی

اخگري به مديران فعلي معاونت برون مرزی توصیه 
ك��رد روي فضاي مج��ازي تمركز كنن��د و گفت: 
صداوسیما بايد روي محتواهاي كوتاه قابل نشر در 
رسانه هاي موبايلي كار كند؛ محتوايي كه مخاطبانش 
خودشان آن را براي هم »شیرينگ« كنند. رسانه 
ملي بايد روي تولید محتواي »اينتراكتیو« تمركز 
كند و فضاي تعامل با مخاطب را گسترش دهد. در 
گذشته بعد از آنكه محتوا پخش مي شد، كار كارمند 
تمام مي ش��د و به خانه اش مي رفت، اما در فضاي 
تعاملي قبل و بعد از پخش است كه كار داريم. تازه 
كار كارمند رسانه با پخش محتوا وسیع تر مي شود، 
بايد ارتباط با مخاطب را مديريت كند. معاون سابق 
برون مرزي تأكید كرد: تحريم ها يك هشدار است؛ 
هشداري براي تولید كنندگان محتوا در صداوسیما 

كه روي فضاي مجازي بیشتر كار كنند. 
  العالم با 7ميليون فالوور

حال با مش��خص ش��دن جدي ب��ودن تحريم ها 
علیه ش��بكه هاي برون مرزي صداوسیما، معاون 
برون م��رزي در گفت و گ��و با »ايس��نا« مواضع 
مش��ابهي را اتخ��اذ كرده اس��ت. پیم��ان جبلي 
مي گويد: »فعالیت شبكه هاي برون مرزي ما به ويژه 
شبكه هاي بین المللي خبري مانند هیسپان تي وي، 
پرس ت��ي وي و العالم در ش��بكه هاي اجتماعي و 
فضاي مجازي قابل قبول اس��ت اما كافي نیست، 
براي مثال ش��بكه العالم بیش از 7میلیون فالوور 
در فیس بوك دارد يا شبكه هیسپان تي وي بیش 
از 400هزار فالوور در يوتیوب دارد، البته اين تعداد 
پايدار نیستند، يعني ممكن است ما را دچار مشكل 
و چالش كنند.« جبلي گف��ت:» تلاش مي كنیم 
همكاران ما آش��نايي و آگاهي كاملي از قوانین و 
قواعد ش��بكه ها و بخش تولید پیام در شبكه هاي 
اجتماعي داشته باش��ند تا حداقل بهانه  را دست 
ش��بكه هاي اجتماعي دهیم و بتوانیم در اين فضا 

حضور داشته باشیم.« 
فضاي مجازي جدي ترين رقیب برودكست ها شده 
است. تعريف تلويزيون نسبت به آنچه در دهه هاي 
70 و 80 میلادي به عنوان يك رس��انه فراگیر در 
اختیار خانواده ها قرار گرفته بود، متغیر شده است. 
اين روزها رسانه هاي رقیب و ابزار هاي جديد براي 
دسترسي به محتواي تصويري و ايجاد حق انتخاب 
براي مخاطب باعث شده است برودكست از يك 
میدان يك جانبه با احتم��ال پیروزي صد درصد 
در جذب مخاطب به يك می��دان مبارزه واقعي با 
حضور رقباي جدي تبعید ش��ود. همان طور كه 
مديران صداوسیما مدعي هستند، صداي مستقل 
رسانه هاي ايراني در آن سوي مرزها مخاطبان ثابتي 
پیدا كرده است. براي حفظ اين مخاطب در هجوم 
تحريم ها، بايد ابزارهاي ارتباطي را ارتقا داد. تولید 
محتوا متناسب با اس��تانداردهاي فضاي مجازي 
و آنچه مخاط��ب در اين فضا به دنبال آن اس��ت 
مهم ترين راه و روش براي مقابله با هرنوع تحريمي 
اس��ت؛ كاري كه معاونت برون مرزي صداوسیما 

مي گويد در حال دنبال كردن آن است.

جبلي: تلاش مي كني��م همكاران ما 
آش��نايي و آگاهي كاملي از قوانين 
و قواع��د ش��بكه ها و بخ��ش توليد 
پيام در شبكه هاي اجتماعي داشته 
باش��ند تا حداق��ل بهانه  را دس��ت 
شبكه هاي اجتماعي دهيم و بتوانيم 
در اين فضا حضور داش��ته باشيم

دلنوشته  يك دوست قديمي براي حاتمي كيا
كارگردان مستند »بانو قدس« در دلنوش��ته ای كه در اختیار 

ايسنا قرار داده نوشته است: 
1- 1990 میلادي Opern Kinoروز- داخلي سالن سینمايي 
اپرن كینوي اتريش، هفته  نمايش فیلم هاي ايراني در اتريش است. 
فیلم هاي زيادي از فیلمسازان مختلف ايران به نمايش درآمده يا 
خواهد آمد. اين سانس قرار است فیلم »مهاجر« به نمايش درآيد.  

فیلمي از يك فیلمساز جوان... فیلمي درباره  دفاع مقدس... 
»ديده بان« جوان، نگران است. من هم نگراني هايي دارم. او را 
دلداري داده و دعوت مي كنم تا در كنار مردم به تماشاي فیلمش 
بنشیند. من هم بیرون مي روم تا فضاي حاشیه اي را جمع كنم. 
فیلم با خوبي و خوش��ي نمايشش به پايان مي رس��د و استقبال 
تماشاگران از مهاجر هم فیلمساز جوان و جسور و معتقد را سر شوق 

مي آورد، هم من را كه با پايان نمايش خیالم آسوده شده بود. 
اولین آشنايي ما در اين سالن و اين نمايش شكل گرفت. 

2- ش��ب- خارجي- دركنار دره اي در حاش��یه شهر براتیسلاوا 
1993 میلادي

ش��ب س��ردي بود. حدود 15 درجه زي��ر صف��ر... كاروان ها و 
ماشین ها همه كنار هم منظم ايستاده بودند و درهايشان قفل 
بود. من در محوطه قدم مي زدم و برنامه هاي فردا را براي خودم 
مرور مي كردم. صداي مدير تولید اسلواك از طريق بي سیم به 

گوشم رسید:»آقاي كريمي، ابراهیم كجاست؟«
بي اختیار دلشوره گرفتم... نگران كه نكند اتفاقي رخ داده است. 
دقايقي دنبال ابراهیم گش��تم. بار ديگر بي سیم من صدا كرد. 
مدير تولید گفت پیدايش كردم. رفتم و رس��یدم. مدير تولید 

گفت: ابراهیم بین دو كاروان دارد با خودش حرف مي زند. 
 پارچه اي ساده روي زمین سنگلاخ پهن بود و او در حال خواندن 

نماز... به مدير تولید گفتم نگران نباش. 
او مشغول عبادت و خواندن نماز است دور از هیاهو... 

ديگر از اعتراض و جديت و نگاه هاي عمیقش خبري نبود. 
بین آن دو كاروان دلي رئوف بود و قلبي مهربان و بندهاي عاشق 
كه با خدايش راز و نیاز مي كرد. آن شب و تمام شب هاي تولید 
خاكستر سبز و در هر فرصت و گفت وگويي ابراهیم فقط از جنگ 
مي گفت و هشت س��ال دفاع مقدس... از رشادت ها و قهرمانان 

جنگ... او به راستي شیفته  آن قهرمانان بود. 
3- شب- داخلي- كتابخانه  شخصي من 2018 میلادي

مراسم اختتامیه  سي و ششمین جش��نواره فیلم فجر در حال 
برگزاري است. خیلي حوصله حضور در چنین مراسمي را ندارم. 
در كتابخانه مشغول تماشاي مراسم از طريق تلويزيون هستم. 
مجري نام حاتمي كیا را مي خواند تا جايزه  بهترين كارگردان 
جشنواره را به او اهدا كنند. »ديده بان« روي صحنه مي آيد. از 

خیلي ها تشكر مي كند و بعد لب به شكايت و گله باز مي كند. 
»ديده ب��ان« مي آش��وبد. ش��بیه اي��ن ش��وريدن اش را بارها 
ديده ام... حین تولید »خاكس��تر سبز« و حتي سال هاي بعد از 
آن...»ديده بان« خیلي ناراحت است و بغضي پنهان دارد. گله 
مي كند. ش��كايت عده اي را به خدا مي برد. خیلي ها از شنیدن 
كلمات و جملات »ديده بان« متعجب مي ش��وند اما براي من 

خلاصه  آقاي »ديده بان« همین سه سكانس است. 
تلفیقي از اعتقاد، عشق، جس��ارت و اعتراض؛ »ديده بان« مثل 
همه  فیلمس��ازان دنیا فیلم موفق و ناموفق دارد اما هیچ گاه در 
فیلم هايش دو عنصر جسارت و اعتراض را ناديده نگرفته است. 
او هم دچار سانسور شده... او هم فیلم توقیفي دارد... او هم اكران 

بد داشته او هم دستمزد پايین گرفته اما... 
اما »ديده بان« براي من »ديده بان« است. او هنوز از فراز برجك 
مراقب است. مي بیند... و البته اعتراض مي كند... تصوير مي كند... 
ابراهیم براي من هنوز مطرح ترين »ديده بان« سینماي ارزشي 
است. برادرم... دوس��تم... من گلايه و اعتراض و جسارتت را به 

جان مي خرم و هنوز مي ستايم »ديده بان«ي ات را...

 مدير راديو ايران: 
مردم بيشتر راديو ايران را مي شنوند 

ش�بكه راديويي ايران با داش�تن بيش از 14درصد شنونده 
رادي�و، پرش�نونده ترين ش�بكه راديوي�ي كش�ور ش�د. 
مهندس احمد پ��ور مباركه مدير راديو ايران ب��ا اعلام اين خبر 
گفت: طبق آخرين نظرس��نجي ای كه در فصل پايی��ز از افراد 
15 سال و بالاتر ساكن در ش��هرهاي داراي مركز صدا و سیما و 
تهران به عمل آمده است، از نظر میزان شنونده راديو ايران اول 
و راديوهاي جوان و آوا در رتبه هاي بعدي قرار دارند. همچنین 

14/1درصد از شنونده ها راديو ايران را گوش مي كنند. 
وي تصريح كرد: 35/9 درصد از كل پاسخگويان در سطح ملي، 
شنونده برنامه هاي راديو بوده اند و میانگین گوش دادن به راديو 
در بین پاسخگويان)سرانه شنیدن راديو( 39 دقیقه در شبانه روز 

است. اين میزان در فصل قبل 34/1 درصد بوده است. 
احمدپور با اش��اره ب��ه میانگین م��دت زمان گ��وش كردن به 
ش��بكه هاي صدا در بین پاس��خگويان و ش��نوندگان ادامه داد: 
14/1پاسخگويان كه شنونده راديو ايران بوده اند 52دقیقه وقت 

خود را صرف گوش كردن به اين شبكه كرده اند. 
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مصطفی  رزاق کریمی     دیدگاه

مهر تأييد معاون برون مرزي صداوسيما بر خبر»جوان« 

 شبكه هاي برون مرزي 
از ماهواره به فضاي مجازي كوچ مي كنند

   جواد محرمي
»هفت« به عن�وان برنام�ه اي كه هنوز 10 س�اله 
نشده و كمتر از هفت س�ال از آغاز پخش آن در 
تلويزيون مي گذرد به يكي از چالش برانگيزترين 
برنامه ه�اي رس�انه مل�ي تبديل ش�ده اس�ت. 
از همان زمان اعلام خبر انتخاب رضا رشیدپور به عنوان 
مجري برنامه پرچالش هفت مي شد پیش بیني كرد 
كه اين انتخاب به دلیل غفلت از برخي مسائل مي تواند 
براي تلويزيون و حتي سینما پرچالش باشد. اول اينكه 
رضارشیدپور اساساً در عرصه سینما سابقه اي ندارد، 
نه كارش��ناس اين عرصه اس��ت و نه فعال سینمايي 
محسوب مي شود، او صرفاً يك مجري است كه مي توان 
اجراي يك تاك شو تلويزيوني را به او سپرد و به دلیل 
اجراي عامه پسندي كه دارد مي تواند مخاطب عام را 
جذب كند اما سینما همواره به دلیل حساسیت هاي 
خاص عرصه پرحاشیه اي بوده است و واگذاري آن به 

آدم هاي بي تجربه مي تواند جنجال ساز باشد. 
برنامه هفت دقیقاً يك س��ال تعطیل ب��ود آن هم در 
سینمايي كه اين همه اتفاق در آن رقم مي خورد، توجه 
زيادي را در جامعه به خود جلب مي كند. چند برنامه 
سینمايي هم كه با موضوع سینما در يك سال اخیر در 
تلويزيون روي آنتن رفته آنقدر خشك و محافظه كارانه 
تهیه مي شدند كه مخاطب زيادي را جذب نمي كردند. 
وقتي از محافظه كاري به عنوان گرايشي مذموم حرف 
مي زنیم از چه چیزي حرف مي زنی��م؟ اتفاقاً انتخاب 
رضا رشیدپور براي اجراي برنامه هفت در ايام جشنواره 

با اين اس��تدلال صورت گرفت��ه بود ك��ه او مي تواند 
میان دو طیف س��ینما تعادل ايجاد كن��د به گونه اي 
كه نه سیخ بس��وزد نه كباب، ترجیحاً كسي نرنجد و 
صداي زنگ تلفن مديران سیما براي اعتراض به صدا 
درنیايد اما از آنجا كه رضا رشیدپور همواره گرايشات 
سیاسي مشخصي داشته است و نمي تواند همیشه اين 
گرايشات را كنترل كند نتوانست آنگونه كه باب میل 
مديران بود از عهده كار برآيد، بماند كه او اساساً درك 

درستي از مختصات سینمايي كشور ندارد. 

اما راه حل برنامه هفت چیست؟ آيا بايد اين برنامه را 
براي اينكه خیال مديران سما راحت باشد كلًا تعطیل 
كرد يا به دست آدم هايي س��پرد كه كاملًا خنثي آن 
را اجرا مي كنند؟ پاسخ اين است كه بي ترديد برنامه 
سینمايي هفت بیش از هر چیز نیاز به يك تهیه كننده 
دانا، باهوش و كاربلد دارد تا پیش از هر برنامه براي آن 
استراتژي تعیین كند. براي مثال اگر مجري نمي داند 
كه ابراهیم حاتمي كیا دقیقاً چه جايگاهي در سینماي 
ايران و انقلاب دارد و نسبت به حساسیت هاي خاص 

پیرامون او جاهل اس��ت، پیش از برنام��ه توجیهات 
لازم را ب��راي مجري انجام دهد. لازم اس��ت كه تهیه 
كننده و مج��ري اش��رافي بیش از ي��ك تهیه كننده 
معمولي درباره س��ینما و جايگاه آن و نس��بت آن با 
انقلاب اسلامي داشته باش��ند. برنامه ساز بايد بداند 
كه مثلًا فیلم حاتم��ي كیا درباره داع��ش و مدافعان 
حرم و بحث حض��ور ايران در س��وريه و جايگاه ايران 
در منطقه و حساس��یت هاي آن چقدر اهمیت دارد و 
از نقد سلیقه اي و اظهار نظر كارشناساني كه بدون اين 
حساسیت ها صرفاً با حب و بغض ها و نگاه هاي كانالیزه 
شده نظر مي دهند، پیشگیري كند. فیلم حاتمي كیا 
در اينجا صرفاً يك مثال است. تهیه كننده و مجري بايد 
از همه حساسیت ها درباره همه كارگردان ها و فضاي 
سینماي ايران آگاه باشد و در مجموع برنامه را مانند 
يك كشتي بان به سمت و س��وي حمايت از سینماي 
خانواده، امید، مقاومت و نسبت اين مضامین با تكنیك 

و فنون سینمايي هدايت كند. 
در واقع تهیه كننده اشتباهي خود به انتخاب  مجري 
اشتباهي منجر مي شود. اين مسئله اي است كه رضا 
درستكار، منقد و كارشناس س��ینمايي بر آن تأكید 
دارد: »مشكل اصلي برنامه هفت از تهیه كننده  ناشي 
مي شود. طبیعي اس��ت وقتي چنین افرادي تركیب 
برنامه را مي چینند از انتخاب مجري گرفته تا عوامل و... 
مدام دچار خطا شده و مجبور به عذرخواهي مي شوند. 
زماني كه برنامه اي را با تعارف برگزار مي كنند، طبیعي 

است كه مشكلات آتي را هم بايد به گردن بگیرند.«

برنامه »هفت« به چالش بزرگ سازمان صداوسيما تبديل شده است

بايسته هاي تهيه برنامه »هفت«

»اولين  لنَد« را بي سانسور ببينيد

اشكان خطيبي سوپراستار »پنج ستاره« شد

    خبر

مس�تند اولين  لنَد ب�ه تهي�ه كنندگ�ي داوود مراديان، 
چهارشنبه دوم اسفند رونمايي مي شود. 

اين مستند كه به همت سازمان بس��یج هنرمندان و بسیج 
رسانه ملي ساخته شده، نگاهي است به آنچه بر سازندگان 
اولین ش��هربازي ايدئولوژيك كشور گذش��ته است. عباس 
مراديان، كارگردان در سفرهاي مختلف به شهرهايي كه اين 
شهربازي در آنها برگزار شده است، حال و روزگار مرداني را به 
نمايش گذاشته كه براي جمع آوري هزينه ساخت هر كدام 

از وسايل اين شهربازي مجبور بوده اند كارگري كنند يا حتي 
روزه قضا بگیرند. مقايسه ايجاد اولین شهربازي ايدئولوژيك 
توسط والت ديزني و 15مردي كه تلاش كردند معارف اسلامي 
را به كودكان و نوجوانان آموزش دهند، اتفاقي است كه در اين 
مستند به خوبي نش��ان داده شده است. مس��تند اولین  لنَد، 
چهارشنبه دوم اسفند با حضور و س��خنراني حجت الاسلام 
زائري، در خبرگزاري فارس واقع در میدان فردوسي، به سمت 

پل كالج، بن بست شاهرود، رونمايي خواهد شد.

اجراي مسابقه بزرگ »پنج س�تاره« را اشكان خطيبي 
بازيگ�ر مط�رح س�ينما و تلويزي�ون برعه�ده گرفت. 
پس از اعلام تولید مسابقه تلويزيوني »پنج ستاره« در سكوت 
خبري و با نزديك شدن به زمان پخش اين برنامه، از مجري 

اين مسابقه رونمايي شد. 

اشكان خطیبي بازيگر تئاتر، س��ینما و  تلويزيون اين روزها 
ضبط مسابقه »پنج ستاره« را آغاز كرده است و اين مسابقه 

به زودي روي آنتن خواهد رفت. 
»پنج ستاره«، كاري از  گروه اجتماعي شبكه 5 سیماست كه 

بزرگ ترين مسابقه تلويزيون در سال هاي اخیر است.


